
 

 

Vážené kolegyně a kolegové, 

měli jsme jedinečnou možnost vytvořit nový studijní program a tím položit základy moderní výuce 

práva na dalších 10 let. Bohužel však musím konstatovat, že tuto možnost jsme promrhali. Konečná 

verze studijního programu je sice výslednicí mnoha kompromisů, ve finále se však jedná o poměrně 

vykostěnou, pouze lehce vylepšenou variantu studijního programu stávajícího, ve kterém se spíše než 

skutečné změny, které tato fakulta velmi potřebuje, pouze „hýbalo kostičkami“. Tak například 

penzum ústních zkoušek, které studenty často nutí jen podrobně memorovat něco, co stejně do 

měsíce pozapomenou, avšak není to žádná tragédie, jelikož na stolech advokátních kanceláří a 

v soudních lavicí tyto informace vždy během několika vteřin naleznou v systémech ASPI a Beck, tedy 

toto penzum ústních zkoušek, se téměř nezměnilo a zůstává v prakticky totožné podobě, kdy ústní 

zkoušky mají drtivou převahu. (Samozřejmě čest výjimkám, jako je nový koncept zkoušky z ekonomie 

či nová zkouška na katedře občanského práva.) Examinací, které se soustředí na schopnost studenta 

myslet, je však jako šafránu, přičemž od charakteru examinace se pak samozřejmě odvíjí samotná 

výuka. Měl jsem již několikrát možnost získat zkušenost jako přísedící u přijímacích pohovorů 

při přijímání nových advokátů a advokátních koncipientů, a vždy se mi naskytl stejný obrázek: 

Uchazeč si poměrně dobře pamatoval skutečnosti, které má v právních systémech na dosah dvou 

kliků, avšak často mu již dělalo problémy vyřešit vzorový právní případ, ve kterém bylo třeba myslet, 

logickým způsobem propojit dvě či tři právní normy do celku. V tomto se shodují i mí kolegové a 

přátelé: Vědomosti získané na právnické fakultě zpravidla končí tam, kde začíná libovolný trochu 

složitější právní případ. My však místo toho, abychom využili příležitosti, kterou máme jednou za 

deset let, a posunuli výuku práva tam, kde se mnohé zahraniční právnické fakulty nacházejí již dávno, 

pohříchu zachováváme již desetiletí starý systém, který jen natíráme barvami trochu jiných odstínů. 

Na závěr mi dovolte, abych citoval článek Andrey Procházkové, která podle mého názoru na 

některých místech sice s nadsázkou, ale místy poměrně věrně popsala slabiny současného systému, 

které se novou akreditací příliš nezmění: 



 


